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Gyógyszerészoktatás bővülő hatáskörrel
Az alábbiakban dr. Stájer Gázának, a GYTK 
dékánjának a kari Oktatói -  október 20-i -  érte
kezleten elhangzott beszámolójából idézünk.

...Ami elmaradt és sürgős fejlesztésre vár, az a kari 
négy intézet új szervezeti egységgel bővítése. Jelen
leg ugyanis négy intézet végzi az alapozó tárgyak és 
a szaktárgyak oktatásának csaknem a felét, de mind
össze csupán 47 oktatója van. Miközben az 1988-ban 
bevezetett ötéves gyógyszerészképzés új tárgyai kö
zül a Biofarmácia, az Ipari gyógyszerszintézis, a 
Természetes gyógymódok és fitoterápia a Középüze
mi gyógyszerkészítés a Karra került, sőt a jelen tan
évtől kezdve, a Gyógyszerészi növénytan oktatását is 
átvettük, az intézményi fejlesztés elmaradt.

...Ez a képzés a jelen tanévben igazi reform-évébe 
lépett azzal, hogy a mostani kilencedik félévben 14 
új tárgyat oktatunk.

A budapesti társkaron, ahol csak 20 %-kal több 
hallgatót oktatnak, mint nálunk, hat szervezeti egy
ség tartozik a Gyógyszertudományi Karhoz. Feltétle
nül szükségesnek látszik Szegeden is egy új intézet, 
elképzelés szerint a Gyógyszeranalitikai Intézet létre
hozása. Ez az intézet a kémiai analitikai tárgyak és a 
Gyógyszeranalízis, de az Általános és szervetlen ké
mia oktatását is elláthatná.

Meg kell jegyeznem, hogy intézet létesítése csak 
akkor lehetséges, ha a Kar valamilyen új épületben 
az elhelyezés számára alkalmas területhez jut. A je
lenlegi helyen ugyanis nincs bővítésre számba jöhető 
lehetőség.

...Kapóra jött tehát, hogy az egyetem vezetése azt 
tervezte, elméleti tömböt épít az új klinika mögött. 
Elkészültek a tervek, amely szerint a Kar egy egész 
emeleten, összesen 2067 m2-en jutna területhez. Az 
egyetem részben saját erőből finanszírozza az épüle

tet, melyre biztosítékként a devizás oktatás bevételét 
ajánlja garanciának. A Népjóléti Minisztérium az el
képzelést jónak tartja, de jelenleg nem tud támoga
tást biztosítani.

...1. A Kar pályázatot nyújtott be az ENSZ-hez, egy 
Kábítószer Ellenőrző és Oktatási Központ (Drug 
Control and Teaching Center) létrehozására. A Köz
pont feladata Dél-Magyarországon, a heroin, kokain 
és egyéb kábítószerek tranzitútvonalán, a Jugoszláv 
és Román határ közelében olyan laboratórium létre
hozása, amely a vámszervek és határőrizeti szervek 
által lefoglalt kétes vagy gyanús mintákat szubsztan
ciában és biológiai mintákban azonosítja és kvantita
tív vizsgálattal minősíti. Ezen kívül a Központ okta
tási feladatokat is ellát.

Tudomásomra jutott, hogy az ENSZ a Kar által 
elkészített és benyújtott projektet elfogadta. Megkez
dődik a műszerek telepítése és a kért eszközök és 
vegyszerek szállítása. Ezek egy része már rendelke
zésünkre áll. A személyzet képzése megindult: a 
Gyógynövény- és Drogismeret Intézet egy munkatár
sa, dr.Nagy Gábor kéthónapos továbbképző tanfo
lyamon vett részt Bécsben, az ENSZ kábítószer labo
ratóriumában.

A Központ létrehozásával Magyarországon a két 
budapesti és egy debreceni kábítószer vizsgálati 
laboratórium mellett Szegeden is végzünk majd kábí
tószer ellenőrző munkát. Tervek szerint a Kábítószer 
Ellenőrző és Oktatási Központ később toxikológiai 
laboratóriummá fejleszthető.

...2. A Gyógyszerésztudományi Kar alapítvány 
létrehozását kezdeményezte a Szegedi Gyógyszerész
képzés Fejlesztése címmel. A nyílt Alapítványhoz 
csaknem mindegyik gyógyszertári központ 
csatlakozott. Az alapítvány célja. a szegedi 
gyógyszerészképzés korszerűsítése, a létesítendő új



2

3. évfolyam 10. szám

tanszékek és szervezeti egységek és a kari könyvtár 
financiális támogatása. Jelenleg, az alapítványi 
összeg 5 millió 850 ezer Ft, mely összeg évi 
kamatának 80 %-a használható fel támogatás
adására. Az alapítványi hozzájárulás nemes 
gesztusával a gyógyszerésztársadalom meg akarta 
mutatni, hogy felelősnek érzi magát a szakma új 
generációjának egyetemi képzéséért. Kifejezésre jut
tatta azt is, hogy Szegeden a támogatás és segítség 
adása különösen aktuális, mert a szegedi gyógysze
részképzés egyetemi intézetrendszere elmaradt a bu
dapesti társkarétól, ahol a fejlesztés az egyetemen 
belül megoldódott és jóval nagyobb pénzügyi támo
gatást kapott.

...3. Rektor Úr és az Egyetemi Tanács hozzájárult, 
hogy az 1992/93. tanévtől kezdve, a Gyógyszerészi 
növénytan 3 elméleti és 2 gyakorlati órában történő 
oktatása a JATE Növénytani Tanszékétől a Gyógy
növény- és Drogismeret Intézethez kerüljön. Az In-
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tézet az oktatás beindításához 2 millió Ft egyszeri 
támogatást kapott és mintegy 150 eFt évenkénti osz
tott hitel növekedésben részesül. Rektor Úr két új 
oktatói státuszt biztosított a tárgy előadásához és 
gyakorlataihoz.

Amikor e bejelentést teszem és a támogatást meg
köszönöm, el szeretném mondani, hogy a gesztust és 
segítséget igen nagyra értékeljük. Az utóbbi negyed
században nem kapott a Kar lehetőséget, hogy a 
gyógyszerészoktatás saját hatókörébe vonásának kez
dő lépéseit megtegye. Mindenképpen meg kell emlí
tenem, hogy az átvétel célja a kari oktatás szélesíté
se, integráció a szaktárgyakkal, az oktatás fejlesztése 
és egy kis kari intézet erősítése és súlyának növelése.

...Szeretném azt a reményemet kifejezni, hogy a Nö
vénytan átvétele csak első lépés az önálló szegedi 
gyógyszerészoktatás kialakításához, melyet a kari in
tézetek kubatűrájának bővítése, más tárgyak átvétele 
és az új tanszékek létesítése követ.

Tisztújításra került sor a hónap elején a Hallgatói Önkormányzatban, hisz a 
vezetőség mandátuma lejárt. A Hallgatói Küldöttközgyűlés két fordulóban meg is 
hozta döntését, megválasztotta az új elnökséget.

A tervekről és a jelenlegi feladatokról kérdeztük a frissen megválasztott Kovács 
Iván elnököt és Nagy Miklós gazdasági elnökhelyettest.

-  Kezdjük talán azzal, hogy miért vállalja el va
laki a HŐK elnöki posztját, ha egyszer már leköszönt 
ugyanitt egy vezető pozícióból? Akkoriban a renge
teg egyéb elfoglaltságra, időhiányra és a tanulásra 
hivatkozva hagytad ott a tanulmányi elnökhelyettesi 
posztot, amit a többiek is tudomásul vettek.

-  Ez egy két részből álló kérdés. Az egyik a sze
mélyemet érinti, a másik az önkormányzatra vonat
kozó változás. Amikor lemondtam, -  valóban az el
hangzott indokok miatt -  olyan kötelezettségeim vol
tak, amiket időben nem tudtam volna
összeegyeztetni a tanulmányi elnökhelyettesi
poszttal, hogy mindkettőt maradéktalanul el tudjam 
látni. Ebben az évben ezek a dolgok úgy és abban a 
formában nem állnak.

Az önkormányzatban is történtek változások. Ta
valy, mikor még én is dolgoztam, négyen voltunk s 
mindenkire nagyon sok munka hárult. A hallgatóság 
részéről sem volt ekkora aktivitás és ilyen infrastruk
túra sem állt a rendelkezésünkre. Az iroda kibővült, 
három alkalmazottja van és most egy szélesebb bá
zisra támaszkodva, -  ahogy a pályázatban is szere
pelt -  reszort-felelősi rendszerben tudjuk szétosztani 
a feladatokat.

-  Az első választás alkalmával, ha jól tudom, 
nem sikerült döntést hozni, mert nem volt minden 
koncepcionális kérdés tisztázott?!

-  A választásokon számomra éppen az volt a leg
nagyobb öröm, hogy tomboló demokrácia közepette 
két összehívott Küldöttközgyűlésen került sor a je 
lenlegi elnökség megválasztására. Ezt annak tulajdo
nítom, hogy a többség átérezte a Hallgatói Önkor
mányzat egyetemünkön betöltött szerepét és azt, 
mekkora hangsúly van azon a kérdésen, hogy a leg
megfelelőbb emberek kerüljenek a vezetésbe. Ez vi
szont természetesen jó értelemben vett vitát eredmé
nyezett. Csak annyi probléma volt -  az is pusztán 
választási-technikai kérdés - ,  hogy a pályázati kiírás 
egyéni és csoportos pályázatot is lehetővé tett. Az ál
talunk benyújtott pályázat csoportos volt, de érkezett 
egy egyéni is az általános elnökhelyettesi posztra. A 
probléma tehát abból adódott, hogy a két pályázatot 
hogyan lehet összemérni. Végül a Közgyűlés elfoga
dott egy alapszabálymodósítást, s e szerint döntött.

-  Ez az új felállás elképzeléseid szerint milyen 
változást hozhat a HŐK működésében?

-  Amikről most szólok, azok nemcsak az én el
képzeléseim, hanem már konkrét lépések is történtek 
egyik-másik ügyben. A pályázatom egyik alappillé
reként szerepelt a karok -  a Főiskolai Kar és a 
GYTK -  bevonása a HŐK munkájába. Ezért is ala
kult a jelenlegi felállás a következőképp: Boldog 
Kriszta a Főiskolai Kart képviselő elnökhelyettes, 
Borsos Sándor (GYTK) általános elnökhelyettes;
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Nagy Miklós gazdasági elnökhelyettes. A tanulmá
nyi elnökhelyettesi poszt egyelőre nem került betöl
tésre, amíg meg nem találjuk a legmegfelelőbb em
bert én viszem ezeket az ügyeket.

Másrészt szeretnénk az önkormányzat munkájá
ban minél szélesebb rétegekre támaszkodni. Ezért is 
hoztuk létre ezt a bizonyos reszortfelelősi-rendszert. 
Ennek keretében a sport, a kulturális és diákélet; a 
tankönyv ügyek; a számítástechnika; az információ
áramlás és a fogászhallgatók speciális ügyei kerültek 
felosztásra. A reszortfelelősök saját területükön tel
jes önállósággal, de legalább ekkora felelőséggel 
végzik munkájukat. Ez a fajta felállás teljesen űj 
szintet jelent.

-  Milyen terveitek vannak erre az évre?
-  Az általam elmondott két alapelv a legfonto

sabb. Azt gondolom, hogy a reszortfelelősi-rendsze- 
ren keresztül számos űj kérdést tudunk felvállalni és 
megoldani.

N.M.: -  A jövőben valószínűleg átalakul a kollé
giumi finanszírozási rendszer, hasonló módon mint 
korábban az ösztöndíjrendszer. Sőt, vélhetően a hall
gatói juttatások rendszere is változni fog, nem be
szélve a tandíjkérdésről. Ha már csak ez lenne ebben 
az évben, az is elegendő munkát jelentene. De sze
retnénk a sport, a kultúra, az igényes kikapcsolódás 
és szórakozás irányába is elmozdulni.

Az egyéb terveink közül hármat említek: a tan
könyvbörzét, melyet a klubban rendezünk használt 
tankönyvekből; a bón-rendszer bevezetését -  amit a 
nyár elején már említettem -  ez februártól indulna; a 
harmadik dolog pedig az orvosi segédeszközök bizo
mányos árusítása lenne.

-  Említettétek, hogy kibővült a Hallgatói Önkor
mányzat irodája, több ember is dolgozik, mint ko
rábban. Ők szervezetileg hova tartoznak?

N.M.: -  A jelenlegi felállás szerint van a Hallga
tói Iroda, a Diákcentrum, valamint a Kulturális és
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Szolgáltató Iroda. Mindhárom élén áll egy munka
társ, akik koordinálják az ott folyó munkát és segítik 
a hallgatók ügyes-bajos dolgait. Természetesen, ők a 
HŐK szerves részét képezik.

-  Az egyetemen a legnehezebben megoldható fe l
adatok közé tartozik a jobb információáramlás meg
szervezése. Milyen elképzeléseitek vannak ez ügyben?

K.I.: -  Úgy képzeljük, hogy a PSP minőségi 
megújhodása (aktuális események, HŐK havi hírek 
stb.) jelentené a sikeresebb tájékoztatás 50 %-át. De 
ide tartozik az összes fórum; tájékoztató levél; bizo
nyos hirdető faliújságok megjelenése az egyetemen. 
Tehát minden, ami arra irányul, hogy a hallgatók 
tudják, mi miért történik.

N.M.: -  Nagyon fontos a jobb személyes kon
taktus kialakítása. Minél több hallgatói fórumot kell 
tartani, nem szabad, hogy elszakadjunk a hallgató
ságtól.

-  Hallottam, hogy a jövő hónap elején 
„meg/HÖK/kentő” napokat szerveztek.

N.M.: -  Valóban szeretnénk egy ilyen rendez
vénysorozatot életre hívni november 9-14 között. 
Az ötlet egyébként teljesen váratlanul jött. Novem
ber 9-én egy Hallgatói Önkormányzati Fórummal 
kezdődne, ahol a hallgatók az önkormányzat vezetői
vel találkozhatnak és közösen vitatnánk meg olyan 
témákat, mint a tandíj, a kollégium finanszírozása, 
stb. Másnap pedig valami nagy meglepetés lesz a 
klubban. Harmadnap rektori fórum, majd egy nagy 
buli. Hétvégén 24 órás kosárlabda versenyen mérkő
zik meg a két csapat és a szombat este egy hatalmas 
partival zárul. Erre a hétre szeretnénk megjelentetni 
a PSP külön számát, ahol bemutatkozik az új vezető
ség; felvázolnánk a HŐK helyét az egyetemi struktú
rában, lenne egy-két HÖK-történet a régi időkből és 
természetesen ebben szerepelne a részletes program.

K.A.

Az EGYETEMI TANACS
1992. október 6-i rendkívüli ülésének határozatai

1. Az Egyetemi Tanács személyzeti kérdé
sekkel foglalkozó üléseire ezentúl a Bíráló 
Bizottságok elnökeit tanácskozási joggal 
meg fogja hívni.

2. A Sebészeti Klinikára kiírt tanszékvezetői 
egyetemi tanári állásra az Egyetemi 4. 
Tanács dr. BALOGH ÁDÁMOT kívánja 
felterjeszteni.

3. Az Orvosi Biológiai Intézetbe kiírt egye
temi tanári állásra az Egyetemi Tanács

titkos szavazással dr.FISCHER JÁNOST 
javasolja felterjeszteni. Az Egyetemi 
Tanács tagjai tudomásul veszik, hogy a 
Rektor különvéleménnyel dr.SZABAD 
JÁNOS pályázatát is felterjeszti.
A Gyógynövény- és Drogismereti Intézet
be kiírt intézetvezetői helyre az Egyetemi 
Tanács dr. MÁTHÉ IMRÉT javasolja tan
székvezető egyetemi tanári kinevezésre.
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MEGHÍ VÓ
A SZEGEDI AKADÉMIAI BIZOTTSÁG KLUBJA és a SZOTE BARÁTI KÖRE 
rendezésében

AZ ORVOSI KÖZÉLET KÉRDÉSEI
témakörben megtartandó vitaülésekre

P rogram :

1992 . október 14-én: Tanszékvezetők nyugdíjban. (A Magyar Tudom ány 1 9 9 2 . 9. 
számában megjelent cikk megvitatása)
Vitavezető: Prof.emeritus Varró Vince dr.

1 9 92 . november 11 -én: Az orvosi hierarcia problémái (I). Elméleti intézetek, klinikák, 
kórházi osztályok vezetőinek szempontjai.
Vitavezető: Prof. emeritus Guba Ferenc dr.

1992 . december 9-én: Az orvosi hierarhia problémái (II). Fiatal orvosok, szakorvosok 
szempontjai. .
Vitavezető: Prof. Kovács László dr.

1993 . február 10-én: Orvostanhallgatók érdekelté tétele a jobb felkészültség 
megszerzésében.
Vitavezető: Prof. Dux László dr.
SZOTE Oktatási rektorhelyettes

Vitaülések helye: SZEGEDI AKADÉMIA BIZOTTSÁG KLUBJA 
(Szeged, Somogyi u.7.)

A vitaülések időpontja: A hónapok MÁSODIK SZERDÁJA, 16 óra

Prof.Bodosi Mihály dr. 
SZAB KLUB titkára

Prof.emeritus Simon Miklós dr. 
SZOTE Baráti Kör elnöke
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ÁLTALÁNOS ORVOSTUDOMÁNYI KAR
1992/93. tanév

Demonstrátori kinevezést kaptak:

GYÓGYSZERTANI INTÉZET: 
Kaszala Károly VI.év.oh. 
Marton*Anita VI.év.oh.

ORVOSI VEGYTANI INTÉZET 
Nyerges Levente VI.év.oh.
Törő Imre IV.év. vegyészh.
Szabó András IV.év.vegyészh.

NÉPEGÉSZSÉGTANI INTÉZET 
Kelemen Tibor VI.év.oh.
Naszódi Péter VI.év.oh.
Molnár Attila VI.év.oh.

MIKROBIOLÓGIAI INTÉZET 
Hégely Sándor IV.év.oh. 
Somoskövi Ákos V.év.oh.

KÍSÉRLETES SEBÉSZETI INTÉZET. 
Ordögh Beáta V.év.oh.
Szabó Andrea V.év.oh.

ORVOSI BIOLÓGIAI INTÉZET 
Papp Tibor V.év.oh.

ANATÓMIAI,SZÖVET- ÉS 
FEJLŐDÉSTANI INTÉZET 

Dudás Bertalan VI:év.oh.
K.Szabó Bolond VI.év.oh.

KÓRÉLETTANI INTÉZET 
Kis Béla V.év.oh.

BIOKÉMIAI INTÉZET
Benedek Krisztina V.év.oh.
Molnár Anna V.év.oh.
Tálosi Gyula VI.év.oh.

ÉLETTANI INTÉZET 
Beranek László V.év.oh.
Keszthelyi Gábor VI.év.oh.
Mari Zoltán VI.év.oh.
Török Tamás VI.év.oh.
Kárai László V.év.oh.
Domoki Ferenc IV.év.oh.

IGAZSÁGÜGYI ORVOSTANI INTÉZET 
Patai János VI.év.oh.

PATHOLÓGIAI INTÉZET 
Baradnay Gellért V.év.oh.
Pálka István VI.év.oh.
Román Rita IV.év.oh.
Paszt Attila IV.év.oh.
Mészáros Zsolt VI.év.oh.

Fiatalok Tudományos Fóruma -  1992.
A Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem II.sz. Belgyógyászati Klinikája szeptember 18-19-én 

rendezte meg harmadik alkalommal a Fiatalok Tudományos Fórumát, a dr. Cserháti István Emlékülést.
A konferencián 7 szekcióban 93 előadást hangzott el. A résztvevők száma közel 300 volt. A kiemelkedő 

tudományos értékű előadásokat a szakmai zsűri a tudományos és a gyógyszergyárak által támogatott dijakkal 
jutalmazta. Tizenöt díj került kiosztásra.

A „Cserháti István emlékérem és díj” -ra 11 pályázó nyújtotta be pályázatát.
A bíráló bizottság dr.Kemény Lajosnak (SZOTE Bőrgyógyászati Klinika) és dr.Vecsernyés Miklósnak 

(SZOTE Endokrinológiai Önálló Osztály és Laboratórium) ítélte oda az 1992. évi emlékérmet és a velejáró 
fődíjat.

Munkájukhoz ezúton is gratulálunk, további sikereket kívánunk.
Terveink szerint a konferenciát kétévenként rendezzük, legközelebb 1994. őszén.

dr. Gurzó Mihály 
a szervezőbizottság titkára

dr. Csanádi Miklós 
a szervezőbizottság elnöke
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„Stresszmentes kapcsolatteremtés" 
- az új telefonközpont szolgáltatásai 

Az UNIVERSITAS egye-
sülés részbeni finanszírozása 
alapján egyetemünk újabb 
korszerű berendezéshez juthat, 
1992. utolsó negyedévében új 
telefonközpont kerül felszere-
lésre intézményünkben. A le-
hetőséget az a pályázat bizto-
sítja, amelyet az UNIVERSI-
TAS nyert el a 6 szegedi fel-
sőoktatási intézmény telefon 
és információs hálózatának 
fejlesztésére. A résztvevő in-
tézmények a SZOTE, JATE, 

Lapunk szeptemberi számá-
ban foglalkoztunk már a de-
cemberben átadásra kerülő 
új telefonközpont-rendszer-
rel. Ez alkalommal egy rész-
letesebb, szakmaibb szem-
pontú bemutatást olvashat-
nak arról, mit is tud, meny-
nyivel lesz könnyebb decem-
bertől a telefonálási 
lehetőség a jelenleginél. 

Juhász Gyula Tanárképző Fő-
iskola, Kertészeti Egyetem szegedi Főiskolai Kara, 
Konzervatórium és a Hittudományi Főiskola. 

Sokakban felvetődött a kérdés, hogy mi tette 
szükségessé az egyetemi telefonközpont korszerűsíté-
sét, hiszen alig 3-4 éve került a jelenlegi az egyetem-
re. Azt hiszem nem lehet vitás, hogy egy korszerű 
telefonhálózat alapvető követelménye a XX. sz. végi 
és Európához felzárkózni készülő országunknak s 
ebben egyetemünknek. Bizonyára sokak előtt isme-
retlen, hogy jelenlegi központjaink 2x400 melléket 
tudnak kiszolgálni s ezen mellékekre még több tucat 
kisközpont van telepítve, mivel mindkét központunk 
telített. Új mellékek bekapcsolása már csak úgy le-
hetséges, ha valakitől elveszünk egy vonalat. Az 
egyetem kb. 200 fővonalából 80 fut be a két nagy 
központba, a többi elvileg egyedi fővonal, gyakorla-
tilag egyedül a domaszéki állatház az, amelyikre 
nincs kisközpont vagy átkapcsolhatóan további mel-
lék telepítve. A 800-as kapacitású központ több mint 
1100 melléket szolgál ki, a mindenki által ismert kö-
rülmények között. Ilyen előzmények alapján érthető 
a korszerűsítés igénye s az is természetes, hogy a 
mai analóg rendszert korszerű digitális technikával 
kívánjuk felcserélni. 

Az új központ telepítésére kiírt pályázaton elis-
mert világcégek vettek részt, mint az AT and T, Sie-
mens, Alcatel, Schrack, stb. A pályázatot a Schrack 
cég nyerte el, amely az ERICSON licens alapján 
gyártott MULTIDAT-10000-es tipusú központját te-
lepíti intézeteinknél. A telepítés és üzembehelyezés 
végső határideje 1992. december 15. Reméljük, 
hogy az új szegedi városi telefonközpont és hálózat 
üzembehelyezése lehetővé teszi a határidő tartását 
vagy csak nagyon kis mértékben módosíthatja. 

Mit is várunk az új köz-
ponttól? Túlmenően a rend-

| szer korszerűsítésén, elsősor-
| ban a hálózat bővítését, hiszen 
| a jelenlegi 800 mellék beköté-

sére lesz lehetőség a SZOTE-
n. Megszüntethetők tehát a 
kisközpontok, gyakorlatilag 

I minden felhasználó önálló vo-
nalat igényelhet és kaphat. 
Ennek ugyan a központ üzem-
behelyezésével csak a lehető-
sége teremtődik meg, de utána 

| folyamatosan megkezdődik a 
mellékvonalak kiépítése. Má-

sodik helyen említem, de gazdasági szempontból ki-
emelkedően fontos, hogy díj megtakarítást is remél-
hetünk az új központtól. Ebben különös szerepet kap 
az UNIVERSITAS jelleg, mivel a jövőben az egye-
sülést alkotó hat intézmény egymás között belső szá-
mon beszélhet, tehát a MATAV nem számít fel be-
szélgetési díjat. Figyelembevéve, hogy a jelenlegi 
120, központon kívüli fővonal ha egymással beszél, 
akkor is MATAV díjköteles, - ami a jövőben meg-
szűnik, - már körvonalazódik egy olyan összeg meg-
takarítása, amelyhez nem kell sem a beszélgetések 
számát, sem az idejét korlátozni. Ha egy mellék csak 
napi egy beszélgetést folytat valamely olyan mellék-
kel az UNIVERSITAS-on belül, amelyet eddig fővo-
nalon kellett hívjon, akkor az napi 4000 beszélge-
tést, azaz napi 20 Ft megtakarítást jelent, éves vi-
szonylatban kb. 6 MFt-ot. 

Hogyan hívhatók a központba körött intézmé-
nyek? Továbbra is 4 számjegyű mellékeken. A szám-
kiosztásra jelenleg folynak az egyeztetések. Tájékoz-
tatásul elmondható, hogy nagy valószínűséggel a 
SZOTE megtartja a jelenlegi számozást. 1-el kez-
dődnek a D-i klinikaközpontba kötött mellékek, 2-
vel az É-i központ mellékei, 3-al és 4-el kezdődő 
számok a JATE intézeteit jelentik, 5-el a Juhász 
Gyula Főiskola, 6-al a Konzervatórium számai. A 
Hittudományi és Élelmiszeripari Főiskola - kevés 
mellékigény miatt - valamelyik fenti központból fog 
számot kapni. 

A központi kezelő korszerű számítógépes telefon-
könyvet kap, amely remélhetőleg naprakész állapot-
ban tárolja az összegyetemi dolgozói névsort és a 
hozzá tartozó mellékszámot. A felhasználók részére 
új házi telefonkönyv kerül kiadásra. 
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Mit tud az új központ? Pillanatnyilag a legkor
szerűbb, világszínvonalon álló digitális kommuniká
ciós rendszer, beszéd, szöveg, adatok és ábrák átvi
telére alkalmas. A MULTIDAT rendszerkoncepció 
biztosítja, hogy használója megfelelhessen a kommu
nikáció jövőbeni követelményeinek -  a nyilvános 
ISDN (Integrated Servizes Digital Network) 
lépésenkénti bevezetésének. A rendszer kb. 5000 
fővonal és 15000 mellékállomásig bővíthető.

Teljeskörű szolgáltatásai kötetnyi anyagot igé
nyelnek, természetesen ezek összessége csak digitális 
készüléken érhető el. Alapvetően azonban a jelenlegi 
analóg készülékekkel is hihetetlenül többet tud a 
rendszer a jelenleginél. Ennek a cikknek a terjedel
mét messze meghaladja az összes lehetőség leírása, 
így csak néhányat emelnénk ki a sok közül.

A MULTIDAT hálózat rendszer lényeges előnyei:
-  Központi hívószám bevezetése, amellyel minden 

résztvevő, függetlenül attól, hogy melyik helyen 
van, elérhető. A munkatársak elérhetők az egyéni 
mellékállomások tárcsázásával, vagy a rendszer 
bármelyik állomásáról bárhová továbbkapcsolha- 
tók. (Az előfizetőknek nincs szükségük saját he
lyi számra és a hálózaton belül bármikor, a mel
lékállomás számát magukkal víve, elköltöz
hetnek.)

-  Az alközpont-kezelők egy helyen központilag he
lyezkedhetnek el, mégis minden információ a há
lózatról rendelkezésre áll.

-  Minden előfizető hozzáférhet a telephelyen túl
menő szolgáltatásokhoz, mint pl. az automatikus 
visszahívás, hívásátirányítás, hívásátadás, konfe
rencia, főnök-titkári telefon, csoportkonfiguráció 
stb. .

-  Minden előfizető használhatja -  a helyszíntől
függetlenül -  a rendszerben lévő összes kimenő 
fővonalat. 1

-  Hozzáférés különféle postai szolgáltatásokhoz, 
pl.: telex, teletex, telefax, Datex stb.

3. évfolyam 10. szám

A hívásirányítás lehet közvetlen, ha a.hívott fél 
nincs a helyén, lehet automatikus, akkor ha a mellék 
foglalt, vagy ha nem veszi fel és használható „follow 
me” üzemmódban. Ez utóbbi esetében mód van rá, 
hogy Ön a hívásokat tetszőleges célhoz irányítsa, 
oda átmenjen és ott fogadja a hívást. Ha hívott mel
lék foglaltat jelez vagy nem veszi fel, egy visszahí
vás kód tárcsázásával a hallgató letétele után önmű
ködő visszahívást lehet kezdeményezni.

Mind belső mind külső hívásokat minden egyes 
mellék tovább tud adni anélkül, hogy a hívott előfi
zető előzőleg felvette volna a hallgatót.

A szokásos személyhívó berendezések kapcsolha
tók a rendszerhez, ezzel telefonon keresztül lehet 
személyeket keresni. Hangosbemondó vezérelhető 
közvetlenül egy mellékről is.

Lehetővé teszi, hogy egy várakozó hívó a foglalt 
mellékre egy bekopogási hang segítségével ^beje
lenthessék” . Ezt a hangot 30 másodpercig küldi, a 
hívott mellék az éppen folytatott beszélgetés pedig 
befejezheti vagy tartásba teheti. Minden kimenő hí
vásnál tárolja a központ az utolsó teljes hívószámot, 
foglalt jelzés esetén ez egy kód tárcsázásával újrahív
ható.

A központnak szerves része egy díjelszámoló 
egység. Minden előfizetőnek van egy elektronikus 
tarifa számlálója, amely rögziti a mellékállomások 
költségeit, ezen belül a mellék számát, dátum és idő
pontot, hívott számot, tartalmát percekben és impul
zusszámban. Itt kell elmondani, hogy nincs valóság
tartalmuk azoknak a mende-mondáknak miszerint a 
beszélgetések lehallgatásra kerülnek. Ebből csak a 
beszélgetések díjának rögzítése igaz.

Reméljük, hogy az új központunk ki fogja elégí
teni a legmagasabb igényeket is, biztosítani fogja 
egy stresszmentes kapcsolatteremtés feltételeit. Kí
vánjuk, hogy az új rendszer mindannyiunk megelé
gedésére működjön és éljünk is a korszerű technika 
adta lehetőségekkel.

Köblös Endre 
főmérnök

AZ ANGOL PROGRAM 1992. ÉVES ELŐKÉSZÍTÉSÉRŐL,
FELVÉTELIJÉRŐL

Egyetemünk rektora az 1991-es 
tárgyalások és az Egyetemi Taná
csi megerősítést követően megál
lapodást kötött 1992. év elején az 
International Studies, Inc. (a to
vábbiakban: megbízott), 50013

High Point Drive, Hatsdale, New 
York, N.Y. 10530 USA partner
rel, miáltal a devizás képzés több 
mint 15 országra kiterjedő szerve
zését -  más egynökségek bevoná
sával -  a jövőben 6 éven keresztül

ők fogják ellátni. A Kar által ko
rábban kötött, még élő szerződé
sek lejártukig (általában 1993-ig) 
megmaradnak, de meghosszabbí
tásukra csak akkor kerülhet sor, 
ha a partner érdekterületét nem
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sérti. (Ebbe a kategóriába tartozik 
az izraeli MISHORI, az USA-beli 
SIPPO ügynökség, illetve a cipru
si UNIV. PREPARATORY 
CENTER, míg a görög szervező
munkát a szerződő fél továbbra is 
az athéni G OLD AIR társaság út
ján végezteti el.

1992. június 15-vel szervezeti 
változtatás történt az angol képzés 
irányításában, az Egyetem Rekto
ra a Karoktól függetlenítve, de 
azokkal szoros együttműködésben 
mindkét fakultásra kiteijesztett 
hatáskörrel létrehozta az Idegen

nyelvi Térítéses Képzési Közpon
tot, tagozatvezetői feladatokkal 
dr. PENKE BOTOND tanszékve
zető egyetemi tanárt, távollétében 
helyettesítésével dr. BŐTHI ZSU
ZSANNA egyetemi adjunktus, 
titkárságvezetéssel LANTOS ILO
NA gyógyszerészt megbízva. A 
tagozatvezető a dékáni hivatalok
kal együttműködve látja el felada
tát. A Karok dékánjai a másod
foknak megfelelő funkciót látják 
el a jövőben a devizás hallgatók 
ügyeiben.

Az 1992/93-as tanév angol

programja iránt az Általános Or
vostudományi Karon 340 fő ér
deklődött. Ez a szám -  elsősorban 
a propaganda anyag viszatartása, 
másrészt az új jelentkezési lap ké
sői elkészülte, tartózkodásunk a 
szerződött fél érdekszférájának 
megsértése, a kettős jelentkezés 
problematikája, s ügynökségeink 
fent említett szerepének módosu
lása miatt -  lényegesen kevesebb 
volt az elmúlt évinél. (700 érdek
lődő, 540 jelentkező).

Felvételi vizsgatáblázat I.

Az angol programra az 1992/93. tanévben 340 fő érdeklődő volt. Felvételi vizsgát 231 fő teljesített. 

A felvételire 22 országból érkeztek jelentkezők:

Görögország 104 fő Irán 53
Svédország 23 Pakisztán 8
Ciprus 11 Szudán 5
Izrael 9 India 3
Ausztrália 1 Bahrein 2
Dánia 1 Libanon 1
Jugoszlávia 1 Egyiptom 1
USA 1 UAE 1
Németország 1 Jemen 1
Taiwan 1 Szíria 1
Nigéria 1 Jordánia 1

Előkészítőre közvetlenül jelentkezett 1992. szeptember 4-ig: 8 fő.

Előkészítőre javasolt, de visszaigazolás csak folyamatban 62 fő (felvételi vizsga után).

Az ÁOK-ra a 96 helyre 136 fő lett felvéve (számítva, hogy 28 eredményesen pályázót a SZOTE is felvett) s 
lemondók is vannak.

A fele ttek  országonkénti megoszlása:

Görögország 70 fő (-1 diplomás) Irán 21 fő
Svédország 10 Pakisztán 5
Ciprus 4 Szudán 2 (-1 diplomás)
USA 4 (3 előfelv.) India 2
Izrael 7 Jordánia 1
Ausztrália 1 Bahrein 1
Jugoszlávia 1 UAE 1
Anglia 1 (előfelv.) Marokkó 1 (előfelv.)
Németország 1 (magyarra) Jemen 1 (magyarra)
Taiwan 1 Nigéria 1
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A GYTK-ra kb 100 érdeklődő volt. A'felvettek száma: 56 fő.

Országonkénti megoszlás:

Görögország 17 fő Irán 20 fő
Egyiptom 4 Palesztina 3
Kuwait 3 Szudán 3
Jordánia 2 Libanon 1
Szíria 1 Nigéria 1
Pakisztán 1

Közvetlen SZOTE-ra jelentkezett: 29 fő. 
International College útján jelentkezett: 27 fő

Felvételi vizsgatáblázat II.

SZOTE közvetlen itt. ügynökség útján
Vizsgázott Felvéve

Közvetlen jelentkező: 30 17
Saját előkészítő 20 17
GYTK-ról átjelentkező 15 8
Ciprus U.P.C. 12 5
Budapest U.P.C. 7 5
Előfelvett vagy diplomásként mentesült 8 8

College International itt. megbízottjai útján
Görögország, Athén, Goldair Ügynökség* 69 42
Irán, Teherán** 33 8
SOTE kettős jelentkezők, College International*** 45 25

Feltétlenül javasoljuk a College International közreműködésével:
-  Ciprus, Nicosia, U.P.C.
-  Görögország, Athén, Goldair

Javasoljuk felmondani a szerződést:
— Izrael, Mishori (szerződési kötelezettség megszegése miatt)

A felvételi vizsgáztatásban kiemelkedő munkát végeztek:

dr. Benedek György egyetemi tanár 
dr.Dombi György egyetemi docens 
dr.Király Erzsébet egyetemi adj. 
dr.Kiss József Géza tud.főműnk. 
dr.Tóth Gábor egy.adjunktus 
dr.Ringler András egy.adjunktus

dr.Fischer János egyetemi docens 
dr.Janka Zoltán egyetemi docens 
dr.Bőthi Zsuzsannna egy.adj. 
dr. Nagy máj téni László tud. főműnk. 
dr.Zarándi Márta egy.adjunktus 
dr.Bari Ferenc egy.tanársegéd

A szervező, előkészítő munkában jelentős feladatokat látott el: 
dr.Bőthi Zsuzsanna egyetemi adjunktus

*  +  *

Korábban is volt együttműködésünk, előbb a Mérnöktovábbképzőn keresztül, majd közvetlenül. 
Korábban is ajánlkoztak
25 főt a SOTE is felvett, végül 2 fő jött hozzánk
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Az angol program 1992/93.tanévre az I. évfolyamra beiratkoztak III.

Állampolgárság szerint:

görög 44 fő izraeli 1
ciprusi 3 iráni 13
jugoszláv 1 indiai 1
amerikai 2 marokkói 1
brit 1 bahreini 1
svéd 9 szudáni 4
pakisztáni 3 UAE 1
Összesen: 85 fő, ebből évismétlő: 8

A Il.számú táblázatban közölt toborzóközpontok szerinti csoportosításban

SZOTE közvetlen ill. ügynökség útján
Vizsgázott Felvéve Beiratkozott

-  közvetlen jelentkező 30 18 18
-  saját előkészítő 20 17 16 +
-  GYTK-ról átjelentkező 15 8 6 +
-  Ciprus U.P.C. 12 5 2
-  BudapestU.P.C. 7 5 —
-  Előfelvett vagy diplomásként jött 8 8 4

College International ill. megbízottjai útján
-  Görögország, Athén, Goldair ügynökség + 69 42 26
-  Irán, Teherán+ + 33 8 3
-  SOTE kettős jelentkezők, College International 45 25 2

Angol program létszáma és tandíja

Általános Orvostudományi Kar
I. évfolyam* 48 fő 3.380 USD/fő/szemeszter

35 fő 5.090 USD/fő/szemeszter (I.C.szervez)
83 fő

II. évfolyam 97 fő 3.000 USD/fő/szemeszter
III. évf. 44 fő 2.500 USD/fő/szemeszter
IV. évf. 30 fő 2.000 USD/fő/szemeszter
V. évf. 30 fő 1.750 USD/fő/szemeszter
VI. évf. 25 fő (itt töltött gyakorlati idő alapján

300 USD/fő/hónap)

+ Korábban is voll együttműködésünk, előbb a Mérnöktovábbképzőn keresztül, majd közvetlenül 
+ + Korábban is ajánlkoztak, de nem szerződtünk velük

* Az I.évfolyamon az ÁOK-n a tandíj a II. félévben 3.150 USD/fő/szemeszter lesz.
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Gyógyszerésztudományi Kar
I. évf.* 19 fő 3.030 USD/fő/szemeszter

9 fő 5.090 USD/fő/szemeszter (I.C.s;
II. évf. . 35 fő 3.000 USD/fő/szemeszter
III. évf. 30 fő 2.500 USD/fő/szemeszter
IV. évf. 16 fő 2.000 USD/fő/szemeszter
V. évf. 15 fő 1.750 USD/fő/szemeszter

Általános Orvostudományi Kar (magyar évfolyamon)
I. évf.* 1 fő 3.380 USD/fő/szemeszter
II. évf. . 4 fő 3.000 USD/fő/szemeszter
III. évf. 2 fő 2.500 USD/fő/szemeszter
IV. évf. 1 fő 2.000 USD/fő/szemeszter
V. évf. 2 fő 1.750 USD/fő/szemeszter

2 fő FSZ 1.750 USD/fő/szemeszter
VI.évf. 2 fő (itt töltött gyakorlati idő alapján 

300 USD/fő/hónap)

Újabb érdekvédelem? -  szelektált béremelés!
Több aktuális, egyetemünk összdolgozóit érintő kérdés
ben kértük dr. Thurzó László szakszervezeti titkár se
gítségét. így megtudhattuk, mi is az a Közalkalmazotti 
Tanács, miért van szükség a létrehozására. De magya
rázatot kaphattunk a mindenkit érintő béremelés vita
tott kérdéseire, megtudhattuk hogyan szelektált fejünk 
felett a minisztérium.

-  A Közalkalmazotti Tanács
nak -  (KT) -  a megalakítását az 
1992. július 1-el hatályba lépett 
Közalkalmazotti Törvény teszi 
törvényileg szükségessé. Megvá
lasztásával kapcsolatban pedig 
előíija a december 10-i határidőt. 
Tehát minden olyan munkahe
lyen, ahol közalkalmazottak dol
goznak -  ide tartozik az egyetem 
is -  a dolgozói létszámtól függő
en, de maximálisan 13 fős Taná
csot kell választani. Ennek tagjait 
az összes dolgozó titkos szavazás
sal választja meg, egy olyan sza
vazó lapon, melynek a formája és 
a benne feltüntetett kérdés nem is
meretes. A törvény ugyanis úgy 
rendelkezik, hogy azt a Kormány 
fogja meghatározni és kellő idő
ben kibocsájtani. Korábban úgy 
volt, hogy ez a választás szorosan

összekapcsolódik a szakszervezeti 
választásokkal és az un. Társada
lombiztosítási Tanács tagjainak a 
megválasztásával. De menetköz
ben kiderült, hogy ezt a 3 válasz
tást egyidőben nem lehet lebonyo
lítani.

Azért lényeges megválasztani 
a Közalkalmazotti Tanácsot, mert 
többek között úgy szól a törvény, 
hogy a KT összetételéből követke
ző reprezentatív szakszervezet 
kötheti meg a kollektív szerző
dést. Az új törvény életbe lépésé
vel ugyanis a régi kollektív szer
ződés hatályát vesztette, 1-1 hó
nappal hosszabbítgatjuk. Az új 
szerződés kidolgozása pedig már 
az új Munkavállalói Törvény és 
Közalkalmazotti Törvény szerint 
kezdődött meg. Ennek előbb- 
utóbb el kell készülnie, hisz

hosszútávon a működés nem kép
zelhető el érvényes kollektív szer
ződés nélkül.

-  Nem vagyunk már így is kis
sé elkésve?

-  Ha egy nappal a választás 
előtt érkeznek meg a választási űr
lapok még az sem késő. Ellenben 
a választási előkészületekre szin
tén törvényi szabályozás van. 
Legkésőbb a szavazást megelőző 
két hónappal Választási Bizottsá
got kell felállítani. Ez megtörtént. 
Összehívtuk az Összdolgozói érte
kezletet, ahol megválasztottuk a 
11 tagú Választási Bizottságot. A 
bizottság elnöke Zoltán Örs 
Tamás professzor lett, a 10 fős 
tagság pedig valamennyi rétegét 
képviseli az egyetemnek és nem 
mindegyük szakszervezeti tag.

A továbbiakban ez a Bizottság 
végzi a jelöltek fogadását, ellen
őrzését, hogy megfelelnek-e a tör
vényi előírásoknak. Felel a szava
zás törvényes és titkos lebonyolí
tásáért, kihirdeti az eredményt. 
Amennyiben a választás ered
ménytelen -  nem éri el a résztve
vők száma az 50 % +1 főt -  meg-

* Az I.évfolyamon az ÁOK-n a tandíj a II. félévben 3.150 USD/fő/szemeszter lesz.
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ismétli azt.
-  Milyen jogosítványai lesznek 

ennek a megválasztott testületnek?
-  Három hatásköre lesz. Az 

egyik az egyetértési jog. Ameny- 
nyiben a dolgozók nagy többségét 
érintő intézkedés történik, akkor 
még annak kihirdetés előtt véle
ményt mondhat. Ez jóval keve
sebb mint a szakszervezet vétó 
joga.

A másik a véleményezési jog, 
tehát minden több embert érintő 
kérdésben ki lehet kérni a KT vé
leményét, melyet vagy figyelembe 
vesznek vagy nem.

Végül van a szabályozási jog. 
Ez a munkáltatóval közösen meg
alkotott Közalkalmazotti Szabály
zat, ami gyakorlatilag megfelel a 
kollektív szerződésnek, valamint 
meghatározza a KT és a munkálta
tó kapcsolatát.

-  Azon kívül, hogy a törvény 
előírja, hogy legyen egy ilyen 
szervezet, lehet-e ennek elöntő je 
lentősége a dolgozók érdekvédel

-  Ismeretes, hogy szeptember 
1-től érvényben van az oktatási 
dolgozók béremelése. Ez érintette 
a mi egyetemünket is, amennyi
ben mint oktatási intézményben 
vannak felsőoktatási kulcsszámon 
-  ezek a 3-al kezdődő számok -  
dolgozók. Erről a minisztérium 
előzetesen létszámjelentést kért és 
egy un. fejkvóta alapján állapítot
ta meg azt a pénzösszeget, melyet 
egyetemünk rendelkezésére bo- 
csájtott szeptember 1-től. Ez a 
már ismert 2000 Ft/fő.

A másik régen bejelentett, de 
azóta sem megvalósított béremelés 
az, amit az egészségügyi kulcsszá
mon lévő dolgozóknak ígértek. 
Ennek már július 1. óta 
érvényben kellene lenni, ha 
elfogadta volna az Országgyűlés a 
pótköltségvetést, mely többek 
között azt az összeget is 
tartalmazza, amit erre a célra 
szántak. Erre nézve is létszám-

mében ?

-  Csak a törvény teszi kötele
zővé ennek a Tanácsnak a megala
kulását, s hogy hogyan fog a jö 
vőben funkcionálni, egyelőre ne
héz megmondani. Különösen ná
lunk, ahol a dolgozók több mint 
fele szakszervezeti tag. A Szak
szervezeti Törvény szerint pedig 
minden olyan munkahelyen, ahol 
a szakszervezet reprezentatív mó
don van jelen, ott a nem szakszer
vezeti tagok érdekvédelmét is ez 
látja el.

E két szervezet tevékenysége 
tehát vélhetően párhuzamos lesz, 
hisz a Közalkalmazotti Tanács is 
érdekképviseleti szerv, ugyanak
kor a jelen előírások szerint a 
szakszervezetnek kicsivel több jo 
gosítványa van. Tehát elsősorban 
akkor lehetnek problémák, ha a 
Tanács teljesen más érdekeket 
képvisel, mint a reprezentatív 
szakszervezet. Ugyanakkor, ha 
egységesen lépnek fel, sokkal 
eredményesebbek lehetnek.

BÉREMELÉSRŐL:
jelentést kért a minisztérium il
letve a TB, mert kétoldali finan
szírozás van. Az már egészen biz
tos, hogy itt a fejkvóta 1240 Ft, 
tehát 760-al kevesebb, mint az ok
tatási kulcsszámon, de visszame
nőleg július 1-től kerül kifizetés
re.

Arról, hogy nálunk az egyete
men mikor és milyen formában 
valósul meg a béremelés, az 
Egyetemi Tanács döntött. Itt 
olyan változatot fogadtak el, hogy 
a szeptember 1-től esedékes peda
gógus béremelést -  minthogy arra 
itt van a pénz -  végre kell hajtani. 
De meg kell, hogy történjen az 
egészségügyi dolgozókra szánt 
összeg felosztása is, hogy abban a 
pillanatban, amint a pénz megér
kezik, lehessen fizetni.

Ugyanakkor ez a kétféle eme
lés, két problémát mindenképpen 
felvet. Az egyik, hogy lesznek 
olyanok, akik kapnak fizetéseme-

-  Erre van lehetőség?

-  Egyeztetésre mindenképpen. 
Sőt, abban az esetben ha a Tanács 
tagjainak több mint a fele szak
szervezeti tag lesz, akkor biztosan 
egységes érdekeket képvisel majd 
a két szervezet. Kizárt ugyanis, 
hogy valaki másképp vélekedjen, 
ha szakszervezetben illetve ha a 
Közalkalmazotti Tanácsba ül. 
Ezért azt gondolom, hogy akkor 
várható a legkevesebb konfliktus, 
ha többségben lesznek a szakszer
vezeti tagok a Tanácsban. Termé
szetesen ezt befolyásolni nem le
het.

-  Elképzelhető, hogy e két 
szervezet egymás riválisává válik?

-  Esetleg igen. De ebben az 
esetben, ha a szakszervezet pozi
tív és a KT negatív irányba képvi
seli a dolgozók érdekét a törvény 
szerint lehetőség van a Tanácsta
gok visszahívására. Ugyanakkor 
ilyen szervezet eddig nem létezett 
Magyarországon, ezért nehéz elő
rejósolni.

lést -  ez az összegyetemi dolgo
zók kb. egyharmada, 1400 fő -  
ugyanakkor a többiek most nem.

Másrészt olyan sajátságos 
helyzet alakul ki, hogy az egymás 
mellett, azonos munkakörben és 
terheltséggel dolgozók közül az 
egyik oktatási, a másik egészség
ügyi kulcsszámon van. Tehát 
egyiknél a fejkvóta 2000 Ft, a 
másiknál 1240 Ft. Ráadásul a mi
nisztérium határozottan utasított, 
hogy az egyes csoportok közti ke
veredés, pénzátutalás tilos. Min
denki csak a saját kulcsszámának 
megfelelő összeget kaphatja.

Rettentő nehéz lesz megma
gyarázni az embereknek, hogyha 
ugyanannyit dolgozik, mint a má
sik -  csak azért mert más kulcs
számon van -  kevésbé értékes. De 
tekintettel arra, hogy ez utasítás, 
nem lehet mit csinálni.

Az Egyetemi Tanács viszont 
az igazságosabb elosztás érdeké-
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ben végül a három szintű differen
ciálás mellett döntött a fizetés
emeléssel kapcsolatban.

Az első szint: amit a miniszté
rium maga határozott meg azzal, 
hogy más kulcsszámra, más pénzt 
adott.

A második szint: amit az 
egyetem vezetése szabott nHg, 
mikor különböző összegekben 
határozta meg az egyes munkaköri 
csoportokban -  diplomásoktól a 
szakdolgozókig -  az 1-1 főre,

SZOTE NAPLÓ ------

adott egységben jutó pénz
összeget.

Ez talán első pillantásra igaz
ságtalannak látszik, de ha végig
gondoljuk, hogy 1-1 magasabb 
alapfizetésű dolgozó milyen adó
kategóriába tartozik és ebből a 
bruttó összegből mennyi marad 
adózás után, érdekes eredményre 
juthatunk. Ugyanis egy alacso
nyabb alapfizetés esetén előfor
dulhat, hogy az adott összeget 
semmiféle adó nem terheli. Egy-

3. évfolyam 10. szám

szóval attól, hogy valaki 24oo Ft- 
ot s egy másvalaki 1200 Ft-ot kap 
bruttóban, az adózás után még a 
kettő lehet ugyanannyi.

A harmadik szint: minden 
egyes szervezeti egység vezetőjé
nek lehetősége van, hogy az adott 
munkaköri csoportra jutó összeg
ből -  melyet a nála állományba lé
vő dolgozók után kap -  differen
ciálhasson saját belátása szerint.

Közel Anita

T Á J É K O Z T A T Ó
A Közalkalmazotti Tanács Választási Bizottsága úgy határozott, -  az erre! 
vonatkozó törvénynek megfelelően -  hogy egyetemünkön a Közalkalmazotti i 
Tanács megválasztását december 8-án (kedden) fogja lebonyolítani.
A Közalkalmazotti Tanács tagságára történő jelölést, ugyancsak a törvényes] 
előírásoknak megfelelően a választást megelőzően legalább 3 héttel kell! 
megejteni. A Választási Bizottság úgy döntött a továbbiakban, hogy bárki 
munkanapokon és munkaidőben felkeresheti a Választási Bizottság bármely tagját! 
azon célból, hogy egyéni jelöltségének támogatásához űrlapot kérjen, valamint] 
ezzel összefüggően megkapja a számára szükséges információt. A Választási! 
Bizottság tagjait október 30-tól lehet felkeresni ezügyben. További tájékoztatásul] 
közöljük, hogy az egyéni jelöltséghez szükséges minimálisan 50 támogató aláírást] 
tartalmazó űrlapot legkésőbb'november 13-án pénteken 12 óráig kell bedobni a] 
Választási Bizottság székhelyén (Tisza L. krt. 107 . I. em.) elhelyezett e célt] 
szolgáló gyüjtőládába.

Választási Bizottság

Választási Bizottság:

Elnök: dr.Zoltán Örs Tamás Oktatástechnika
Tagok: dr.Babik Barna AITI

dr.Csanádi Lajosné Rektori Hiv.
dr.Fülöp Ferenc Gyógyszerészi Vegytani Int.
dr.Jancsó Gábor Élettani Intézet
dr.Julesz János Endokrin 0.
dr.Kata Mihály Gyógyszertechnológiai Int.
Nagypál Istvánná Eü.Főiskola
Szepesváriné Rácz Mária Véradó
Szikora Pál GH
dr.Szikszay Margit Élettani Int.
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SZOTE HÍREK SZOTE HÍREK SZOTE HÍREK
-  dr. ZALLÁR ANDOR a SZOTE Központi 

Könyvtár igazgatója az Egyetem és a Soros-alapít
vány segítségével 2 hetet (szeptember 20-október 5.) 
töltött el Woods Hole-ban (USA) Szent-Györgyi Al
bert hagyatéki anyagok átvétele céljából. A könyv
tárigazgató rektori megbízás alapján tartja a kapcso
latot a Szent-Györgyi család tagjaival. A hagyatéki 
anyag átvételével kapcsolatos részletekre vissza
térünk.

-  Ifj.dr.BOROS MIHÁLY egyetemi tanársegéd 
(Kísérletes Sebészeti Intézet) október 6-án a bírálóbi
zottságtól kapott maximális pontszámmal megvédte 
„Az ischaemiás vékonybél reperfűziós károsodásá
nak kísérletes vizsgálatai” című kandidátusi érteke
zését.

-  A Magyar Kardiológusok Társaságának Elnök
sége szeptember 23-i ülésén hozzájárult ahhoz, hogy 
dr. SZILVÁSSY ZOLTÁN egyetemi tanársegéd (I. 
sz. Belgyógyászati Klinika), aki a 35 éven aluli elő
adók kategóriájában I.díjat nyert az ezévi balatonfü
redi kardiológus kongresszuson, jutalmul a Társaság 
költségén az 1993-ban Nizzában sorrakerülő XV. 
Európai Kardiológiai Kongresszuson vegyen részt.

-  Dr. BENKŐ ZSUZSANNA a Társadalomtudo
mányi Intézet szociológusa 7 hetet töltött (aug. 31 -  
október 18) a SZOTE Gyermek és Ifjűságpszichiát- 
riai osztály szervezésében működő Tempus-program- 
mal a Glasgowi Egyetemen.

Október 18 és november 30. között pedig a 
WHO és Lüneburgi Egyetem/Főiskola szervezésében 
részt vett egy nemzetközi posztgraduális képzésben. 
A program 3x2 hetes +1 hetes intenzív „Health Pro- 
motion” ismereteket közvetít kiscsoportos formában.

-  dr. PAPP GYULA tanszékvezető egyetemi ta
nár vezetésével, a SZOTE Pharmacológiai Intézeté
nek 9 és II.sz.Belgyógyászati Klinikájának 1 munka
társa vett részt előadásokkkal az International Soci- 
ety fór Heart Research, Heidelbergben október 1-3 
között megtartott kongresszusán.

-  dr.KADOCSA EDIT egyetemi adjunktus részt 
vett posterrel az Európai Allergológiai és Klinikai 
Immunológiai Társaság XV. Kongresszusán Párizs
ban.

-  dr. VASS ZOLTÁN egyetemi tanársegéd a 
TEMPUS CORTEX ösztöndíjjal 3 hetes tanulmány
utat töltött Belgiumban a Genti Egyetem Fül-orr-gé- 
ge Klinikáján.

-  A Fül-orr-gége Klinika vendége volt Prof. dr. 
E. KASTENBAUER a München, Ludwig-Maximil- 
lians Egyetem Fül-orr-gége Klinikájának igazgató 
professzora, aki ezen magyarországi látogatása során 
vette át a Magyar Fül-orr-gége Egyesület tiszteleti 
tagságáról szóló diplomát.

-  Az október 11-14-ig Ulmban 'megrendezésre 
került Európai Pancreas Klub 24. Kongresszusán a 
SZOTE I. sz. Belklinika munkatársai, dr. HAJNAL 
FERENC egyetemi adjunktus és dr. NAGY 
ISTVÁN egyetemi tanársegéd vettek részt.

-  Az október 15-17 között Basel ben megrende
zésre került „Basel Liver Week” nemzetközi hepato- 
lógiai kongresszuson dr.NAGY ISTVÁN és dr. 
POGÁTSA GIZELLA összesen 3 előadással számol
tak be klinikai és kísérletes megfigyeléseikről.

-  dr. FAZEKAS TAMÁS (I.sz. Belgyógyászati 
Klinika), aki ebben az évben dr. Benjámin J. 
Scherlag professzor meghívása alapján az oklahomai 
egyetem Kardiológiai Klinikáján (Oklahoma City, 
USA) dolgozik, előadást tartott az American Physio- 
logical Society kongresszusán (Colorado Springs, 
Co, szept. 23-26.).

-  dr. CZIGNER JENÓ egyetemi tanár ez év nya
rán 3 hetet töltött Japánban -  Európából méghívott 4 
visiting Professzor egyikeként. Ennek keretében elő
adást tartott a „Japán Society of Head and Neck
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Cancer” XVI. kongresszusán; ezt kővetően a „Kyoto 
Conference of Head and Neck Cancer”-en 
Kyotoban; további programként látogatást tett 
Tokyo két orvostudományi egyetemén és a Vasút
egészségügy i Centrumban; előadásokat tartott az 
University of Tokyo Fül-orr-gége Klinikáján és a 
Tokyoi Fül-orr-gége Egyesület havi tudományos 
ülésén.

-  dr. CZIGNER JENŐ egyetemi tanár panel- 
(kerekasztal) tagjaként meghívást kapott a „Third In
ternational Conference on Head and Neck Cancer” - 
ra. (San Francisco, USA, július 26-30.) az „Early 
Cancer of the Larynx” témakör megvitatására és 
referátum tartására.

-  dr. CZIGNER JENŐ egyetemi tanár meghívás 
alapján előadást tartott a Prágai Fül-orr-gége Klinika 
alapításának 100. évfordulója alkalmából rendezett 
„International Congress of Otolaryngology Head 
and Neck Surgery”-n, (augusztus 19-21.)

-  A Magyar Fül-Orr-Gégeorvosok Egyesületének 
34. Kongresszusát Debrecenben rendezték augusztus 
26-29. között, amelyen a Fül-Orr-Gége Klinika 
munkatársai -  Prof.dr. CZIGNER JENŐ, dr.JÓRI 
JÓZSEF, dr.NAGYMAJTÉNYI EMŐKE, dr. 
KADOCSA EDIT, dr.KISS JÓZSEF GÉZA, dr. 
SÁVAY LÁSZLÓ, dr.SZÉKELY LÁSZLÓ, dr. 
KATONA ERZSÉBET, dr.HARTAI TAMÁS és dr. 
KESZTHELYI BEÁTA -  összesen 10 előadást tar
tottak.

-  Az első Magyar Orvosi Laser Kongresszus 
augusztus 31-szeptember 1 között került megrende
zésre Budapesten, amelyen a Fül-Orr-Gége Klinika 
munkatársai közül dr.VASS ZOLTÁN előadással, 
dr. BOHUS KLÁRA és dr. SÁVAY LÁSZLÓ egy- 
egy posterrel vettek részt.

-  A III. Magyar Orvostudományi Találkozó 
(Budapest) Szervező Bizottságának felkérése alapján 
dr. CZIGNER JENÓ egyetemi tanár tartott előadást 
a hazai fiil-orr-gégeszek részéről a Kongresszus 
„Laser szekciójában”.

HELYESBÍTÉS!!!
A BIZTOSÍTÁSI DÍJ 1200 Ft/HÓ (nem év), 

amit 6 hónapra (félév) előre egy összegben 
(7.200,- Ft) kell befizetni!

-  A kormány október 1-i ülésén dr.DUX 
LÁSZLÓ egyetemi tanárt, oktatási rektorhelyettest 
kijelölte a műholdas televízióadások alapítványát fel
ügyelő 12 tagú kuratóriumba.

-  A Dugonics tér 13.sz. alatti épületben október 
19-én födémmegerősítési munkákat kezdenek meg, 
amely a SZOTE új Rektori Hivatalának teljes folyo
sószakaszát érinti. A munkák előreláthatóan 2 hóna
pot vesznek igénybe, így a Rektori hivatal -  amely a 
folyosót kivéve teljesen elkészült -  átadása tovább 
halasztódik.

Társegyetemünk főigazgatója szíves türelmünket 
kéri a halasztásért, amelynek oka az időközben fel
derített rendellenes épületszerkezeti mozgások meg
szüntetése.

-  dr.HÓDI KLÁRA és dr.KATA MIHÁLY do
censek (Gyógyszertechnológiai Intézet) részt vettek 
és előadást tartottak Triesztben, az október 14-15-én 
megrendezett 3. Alpok-Adria Gyógyszertechnológiai 
Szemináriumon.

-  dr. BERNÁTH GÁBOR a Magyar és a Finn 
Tudományos Akadémiák közötti együttműködés ke
retében 5 hónapos finnországi vendégprofesszori 
ösztöndíjat nyert.

A fenti 5 hónap első 2 hónapját (október 6 -  de
cember 3.) K. Pihlaja professzor intézetében (Turku) 
szándékozik tölteni. Ezen idő alatt a finn és a svéd 
egyetem hallgatói számára meghirdetett tanrendi 
gyógyszerkémia előadásokat tart 20 órában.

A tervek szerint ugyancsak e két hónapos időszak 
alatt kerül sor Brüsszelben az idén szeptemberben el
nyert közös Tempus pályázat témamegbeszélésére. 
Továbbá meghívást kapott Prof. Profján Bergman- 
tól (Departman of Organic Chemistry, Royal Insti- 
tute of Technology, Stockholm) intézetlátogatásra és 
előadástartásra.
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3. évfolyam 10. szám 
SZOTE NAPLÓ 

Ösztöndíja fennmaradó 3 hónapját 1993. máso-
dik felében Turkuban, Helsinkiben és Joensuu-ban 
tölti. 

Mindkét évi finnországi tartózkodása ideje alatt a 
soros kooperációs feladatok megbeszélése és oktató-
munkái végzése mellett főként jegyzetírással szeretne 
foglalkozni. 

• • • • • 

- dr. GULYA KÁROLY tudományos főmunka-
társ (SZOTE Központi Kutató Laboratórium) az el-
múlt évben USA-beli tanulmányútja alatt írt, az Alz-
heimer-kór molekuláris neurobiológiájával foglalko-
zó pályázatát az American Health Assistance Foun-
dation elfogadta és 1992-1994-ben 93.727. USA 
dollár támogatásban részesíti. 

- dr. KÓSA FERENC egyetemi docenst a Balti 
Igazságügyi Társaság tiszteletbeli tagjává választotta, 
valamint az International Dental Anthropology 
Association rendes tagjának kérte fel. 

• • • • • 

- Az Európai Kardiológusok Társaságának 14. 
Kongresszusán eredményesen vettek részt a II.sz. 
Belgyógyászati Klinika munkatársai. Dr. ÉDES 
ISTVÁN, dr.FORSTER TAMÁR és munkatársaik 
előadásban számoltak be - részben kooperációban 
végzett - munkájukról, dr.GRUBER NOÉMI és 
munkatársai pedig poszteren mutatták be eredmé-
nyeiket. A klinika igazgatója dr.CSANÁDY 
MIKLÓS üléselnöki teendőket is ellátott. 

• • • • • 

- If j . dr.REGDON GÉZA 1991. októberétől 10 
hónapot DAAD (Deutsche Akademische Austausch-
dienst) ösztöndíjjal Münchenben a Ludwig Maximil-
lian Egyetem Gyógyszer'technológiai Intézetében töl-
tött el. Ott elsősorban kutatómunkát végzett, de be-
tekintést nyert az oktatásba is. 

- dr .NAGY GÁBOR egyetemi tanársegéd május 
4-től július 3-ig Bécsben a United Nations Drug 
Control Laboratóriumában ösztöndíjasként speciális 
kurzuson vett részt. Természetes eredetű és félszinte-
tikus kábítószerek hagyományos és modem műszeres 
módszerekkel történő kvalitatív és kvantitatív 
vizsgálati módszereit tanulmányozta. 

• • • • • 

- Ez év szeptemberétől a Hallgatói Önkor-
mányzat tevékenysége Kultúrális és Szolgáltató 
Irodával bővült. 

Az iroda jelenleg az alábbi kultúrális szolgál-
tatásokat nyújtja a hallgatóságnak és az 
érdeklődő oktatóknak, dolgozóknak: 

- kezdeményes színházbérlet; 
- hangversenybérlet; 
- igény szerint jegyek megrendelésre; 
- középfokú nyelvvizsgára előkészítő tanfo-

lyamra jelentkezés; 
- ingyenes számítástechnikai tanfolyam hall-

gatói kezdeményezésre; 
- JATE-klub tagsági igazolvány; 

140 olcsó magyarországi szállás címe; 
- kapcsolat rendezőirodákkal; 
- programszervezés; 
- tájékoztatás országos és helyi programok-

ról. 
Az egy hónapja működő iroda vezetője 

Harsányi Anikó, aki magyar-történelem szakon 
szerzett tanári diplomát. 

A közeljövőben vidéki színházlátogatást 
(melyet a továbbiakban szeretnének 
rendszeresíteni hónapos gyakorisággal), 
kapcsolattartást a Collegium Artium ren-
dezőirodával, nagyobb koncertekre jegyek meg-
rendelését tervezik. 
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